
Μ Ε Τ Ρ Ο   Κ Α Ι  Ρ Υ Θ Μ Ο Σ 
 
Ρυθµός : Στην ποίηση είναι η εναλλαγή φθόγγων ή ήχων κατά κάποια κανονική τάξη. Ο ρυθµός  
                 διαφοροποιεί το ποίηµα από το πεζό. 
                 Στη Νεοελληνική Λογοτεχνία ο ρυθµός δηµιουργείται από την κανονική εναλλαγή 
                 τονισµένων και άτονων συλλαβών. Στο στίχο : 
 
                                            περπατώντας  η  ∆όξα  µονάχη 
 
                  κάθε 3 συλλαβές τονίζεται η τρίτη. 
                  Παριστάνοντας τις άτονες συλλαβές µε το σηµείο   υ   και τις τονισµένες µε το σηµείο    - 
                  τότε ο στίχος παίρνει την ακόλουθη µορφή : 
 
                      υ       υ   -        υ    υ     -     υ     υ   -       υ 
                      1       2   3       1    2    3     1     2   3       1 
                     περ πα τώ    ντας  η  ∆ό    ξα  µο νά     χη 
 
προσοχή : πρέπει να ξεχωρίζουµε το γραµµατικό τόνο από το φωνητικό. Λέγοντας π.χ. « στον κήπο », 
                     γρµµατικά έχω 2 τόνους : ένα στο «στόν» και ένα άλλο στο « κή...». Στην οµιλία µας όµως  
                     προφέρουµε τις 2 λέξεις τόσο δεµένες τη µια µε την άλλη που ο µόνος τόνος που ακούγεται  
                     είναι ο τόνος στο « κή...» και είναι αυτός που έχει σηµασία στο ρυθµό ( στονκήπο ).  
 
Μέτρο : Είναι το µουσικό γνώρισµα που παίρνει ο στίχος από την ύπαρξη τόνου σ’ορισµένες συλλαβές  
               που η θέση τους είναι σταθερή σε κάθε είδους στίχο. Το µέτρο είναι στοιχείο απαραίτητο για  
               την ύπαρξη στίχου. Στη σύγχρονη ποίηση συνήθως δε χρησιµοποιείται το µέτρο. 
 
Τα Μέτρα 
 
   Ο Ίαµβος : Μια άτονη και µια τονισµένη συλλαβή : π.χ.  η λέξη « χορός » 
                      Τονίζονται οι άρτιες (ζυγές) συλλαβές ενός στίχου ή µερικές απ’αυτές π.χ. 
                   
                         υ    - /υ   -   /υ   - / υ     - /  υ     -  / υ   - 
                     ∆ουλεύτε τον ξανά τον κόσµο στη φωτιά 
 
Ο Τροχαίος : Μια τονισµένη και µια άτονη συλλαβή : π.χ. η λέξη « κήπος» 
                       Τονίζονται οι περιττές (µονές) συλλαβές ενός στίχου ή µερικές απ’αυτές π.χ. 
                  
                          -  υ /   -   υ / -   υ / -  υ 
                       σύρε σκάψε µε τα νύχια  
 
Ο Ανάπαιστος : ∆υο άτονες και µια τονισµένη συλλαβή : π.χ. η λέξη « τραγουδώ ». Βαρύς, 
                            µεγαλοπρεπής , εµβατήρια. 
                            Τόνος σε κάθε τρίτη συλλαβή δηλαδή 3η, 6η, 9η κ.λπ. π.χ. 
 
                              υ    υ   - /  υ   υ   - /υ   υ   - /υ 
                            περπατώντας η ∆όξα µονάχη 
 
Ο ∆άκτυλος : Μια τονισµένη και δυο άτονες συλλαβές : π.χ. η λέξη « δούλεψα ». ∆εν είναι πολύ  
                         συνηθισµένος. ( Έπη Οµήρου : δακτυλικό εξάµετρο ) 
                         Τονίζεται η πρώτη συλλαβή κάθε τριάδας δηλαδή 1η, 4η, 7η, 10η κτλ. π.χ. 
 
                              -  υ     υ/ -  υ   υ/  -   υ      υ/ -   υ      υ/  -  υ  υ /    -  υ 
                           Μόλις παράλαβ’εσένα, ακριβέ, το φτωχούλι το µνήµα 
 
Ο Αµφίβραχυς :  Μια άτονη, µια τονισµένη και πάλι µια άτονη συλλαβή π.χ. η λέξη « σελήνη » 
         ή                    Μεσοτονικός στίχος. ∆εν είναι συχνός  
Μεσοτονικός       Τονίζεται η δεύτερη, η µεσαία συλλαβή κάθε τριάδας δηλαδή 2η, 5η,8η, 10η κτλ. π.χ. 
 
                                  υ  -    υ  /υ  -   υ /  υ      -  υ / υ   -  υ 
                               Παρήλθον ηµέραι και χρόνοι µεγάλοι 
 
Προσοχή : Στους αναπαιστικούς, δακτυλικούς και µεσοτονικούς στίχους, αντίθετα απ’ό,τι συµβαίνει 
                   στους ιαµβικούς και τροχαϊκούς, σπάνια µένει άτονη µια συλλαβή απ’αυτές που πρέπει να 
                   τονιστούν 
 
 

 



Μ Ε Τ Ρ Ο   Κ Α Ι  Ρ Υ Θ Μ Ο Σ ( 2 ) 
 
Στίχος : Είναι µια γραµµή ενός ποιήµατος που είναι φτιαγµένη σε ορισµένο µέτρο και ρυθµό. 
                 Οι στίχοι παίρνουν την ονοµασία τους : 
 

1)  Ανάλογα µε τον αριθµό των συλλαβών : µονοσύλλαβη, δισύλλαβη, τρισύλλαβη µεχρι και  
     εικοσιδυοσύλλαβοι. ( 15σύλλαβος : στίχος δηµοτικού τραγουδιού ) 
 
2)  Από το µέτρο : ιαµβικοί, τροχαϊκοί κτλ. 
 
3)  Ανάλογα µε τον τόνο της τελευταίας τους λέξης : 
     λήγουσα                                         οξύτονος 
      
    παραλήγουσα                                  παροξύτονος 
 
    προπαραλήγουσα                            προπαροξύτονος  
 
4)  Όταν έχει στο τελευταίο του µετρικό πόδι µια ή περισσότερες συλλαβές λιγότερες από το  
     κανονικό τότε λέγεται καταληκτικός  π.χ. 
            υ      υ   -   / υ   υ  - /  υ  υ    - / υ 
        Στων Ψαρών την ολόµαυρη ράχη 
      
    ενώ ονοµάζοµε ακατάληκτο ένα στίχο, όταν έχει πλήρες το τελευταίο µετρικό πόδι  π.χ. 
           υ     υ     - /υ    υ   -/υ   υ   - 
        και στην κόµη στεφάνι φορεί 
 
5)  Υπάρχουν στίχοι µε οµοιοκαταληξία και στίχοι ελεύθεροι ( έχει καταργηθεί η 
     οµοιοκαταληξία)                     
 
6)  Ελεύθερος Στίχος : έχει δική του αρχιτεκτονική και δική του αισθητική. Ο ρυθµός 
     σχηµατίζεται από την ολοκλήρωση µιας φράσης που περιλαµβάνεται µια σκέψη. 
     Ο στίχος µπορεί να απαρτίζεται και από µια λέξη, όταν ο ποιητής θέλει να τονίσει 
     µια έννοια. Η στροφή πάλι καθορίζεται από το άπλωµα µιας σκέψης ή ενός θέµατος.  
 
Στροφή : Αποτελείται από ένα αριθµό στίχων και έχει µια ρυθµική και λογική ενότητα. 
 
Μορφές των στροφών : Είναι ανάλογες µε τον αριθµό των στίχων που συνταιριάζονται,  
                                      για να τις απαρτίσουν. Έχουµε στροφές δίστιχες, τρίστιχες, τε- 
                                      τράστιχες κλπ. ( καλύτερα µέχρι  8στιχες ).  
 
Συνίζηση : Είναι η συνεκφώνηση δυο φωνηέντων που βρίσκονται κοντά κοντά σαν ένα 
                     δίχως να κάνουµε δίφθογγο. ∆ηλαδή, δυο συλλαβές που η µια έχει στο τέλος 
                     και η άλλη στην αρχή φωνήεν, λογαριάζονται για µια.  Η συνίζηση είναι από- 
                     τέλεσµα φωνητικό και όχι της γραφής. Στο µέτρηµα του στίχου θα τις λογα- 
                     ριάσουµε για Μια συλλαβή. Συνίζηση δε γίνεται ποτέ στο τέλος του στίχου.  
                     Με  τη   συνεκφώνηση   κρατιέται   ο   ρυθµός   του   στίχου   που   αλλιώς 
                     θα  εξαφανιζόταν 
 
                     Π.χ.    υ   -/   υ     -    /υ    -    / υ     -   /  υ       -  /υ    -/ υ  - /υ 
                            Κοιµάται ο νέος ωραίος βοσκός στη χλόη το µεσηµέρι  
  
 Χασµωδία : Είναι η ηχητική κακοφωνία που δηµιουργείται, όταν αναγκαζόµαστε να  
                        προφέρουµε τα διαδοχικά φωνήεντα ή διφθόγγους δυο συνεχόµενων λέξεων 
                        π.χ. « είναι /ανθέων » ή της ίδιας λέξης π.χ. «εορτή » ως χωριστές συλλαβές. 
                        Γίνεται το αντίθετο απ’ό,τι στη συνίζηση. Η χασµωδία είναι λάθος και οι 
                        ποιητές την αποφεύγουν συνήθως µε συνίζηση.  
 
Τοµή : Παρουσιάζεται στους πολυσύλλαβους στίχους ( 11σύλλαβους και πάνω ). Είναι το  
             σταθερό χώρισµα στη µέση περίπου του στίχου, γίνεται πάντα µετά από ορισµένη 
             συλλαβή στο τέλος µιας λέξης. Η Τοµή υποδηλώνει ένα µικρό σταµάτηµα στην 
             απαγγελία σαν να υπήρχε κόµµα. Τα δυο κοµµάτια που δηµιουργούνται από την τοµή  
             ονοµάζονται Ηµιστίχια ή Μισόστιχα.  
 
             π.χ.  κάτω στο γιαλό // κάτω στο περιγιάλι 
 
 
 
 



 
∆ιασκελισµός : Είναι το φαινόµενο κατά το οποίο το νόηµα ενός στίχου συνεχίζεται και  
                             στον αµέσως επόµενο.  
                               
                              π.χ.  Ωσάν γλυκόπνοο 
                                      δροσάτο αεράκι 
                                      µέσα σε ανθότοπο 
 
Παρήχηση : Είναι η επανάληψη σε γειτονικές συλλαβές ή λέξεις του ίδιου ή των ίδιων 
                       συµφωνικών φθόγγων. Π.χ. παρήχηση γ και λ 
                            
                                              είχε ο γιαλός της γλύκας γυρογιάλι 
                                              
Ποιητική άδεια ( Ποιητικη αδεία - κατά ποιητική άδεια )  
                      Είναι    η   παρέκκλιση  ( αποµάκρυνση )   του   ποιητικού   λόγου  από   τους  
                      γραµµατικούς  και  συντακτικούς  κανόνες  για  µετρικές  συνήθως  ανάγκες. 
                      Η ποιητική άδεια παρέχει ελευθερία όχι µόνο στην ορθογραφία, τη χρήση των 
                      λέξεων και τη φραστική διάρθρωση, αλλά και στη χρονική ή τοπική σχέση και  
                      σύνδεση των γεγονότων. Π.χ. 

1)  Παραβίαση τονισµού : ερχέται αντί έρχεται 
2)  Παραβίαση του τυπολογικού της γραµµατικής :  

      Εκει µέσα ατάρακτος 
                                   θέλω εγώ συντριφθειν ( = συντριφθηναι ) 
                                   Γυρεύοντάς σας 

3)  Παραβίαση συντακτικού :  
           Σχισµένη υπό µυρίας 
           Πρώρας αφρίζει η θάλασσα ( αντί : υπό µυρίων πρωρων ) 
4)  Παραβίαση της ενότητας τόπου, χρόνου, δράσης π.χ. ο Αισχύλος στον 
    «Αγαµένονα»  ενώ  παρουσιάζει  στη  µια  σκηνή  την  εκπόρθηση  και  
     καταστροφή της Τροίας από τους Έλληνες, στην αµέσως επόµενη δείχνει  
     τον Αγαµένονα να έχει φτάσει κιόλας θριαµβευτής στο Άργος. 
        

Ο Μ Ο Ι Ο Κ Α Τ Α Λ Η Ξ Ι Α  
 
Οµοικαταληξία  :  Έχουµε, όταν οι φθόγγοι των στίχων από το τελευταίο τονισµένο  
          ή                     φωνήεν και πέρα είναι οι ίδιοι.  
       Ρίµα                  Η οµοιοκαταληξία δεν ήταν ποτέ απαραίτητο στοιχείο της 
                                  νεοελληνικής ποίησης. Κανένα δηµοτικό τραγούδι, εκτός από τα  
                                  ερωτικά δίστιχα, δεν έχει οµοιοκαταληξία. 
 
Μορφές οµοικαταληξίας : Ανάλογα µε τη θέση του τόνου στην τελευταία λέξη του  
                                                στίχου : 
                                                    α) Οξύτονη : όταν η οµοικαταληξία γίνεται στην τελευταία 
συλλαβή δυο στίχων. Π.χ. ερχοµός - χωρισµός 
                                                    β) Παροξύτονη : όταν η οµοιοκαταληξία γίνεται στις δυο 
τελευταίες συλλαβές δυο στίχων. Π.χ. µετάξι - αλλάξει 
                                                    γ) Προπαροξύτονη : όταν η οµοιοκαταληξία γίνεται στις τρεις 
τελευταίες συλλαβές δυο στίχων. Π.χ. πέρατα - ξυλοκέρατα 
 
Τρόποι ή Είδη Οµοικαταληξίας : 
    
1)  Ζευγαρωτή : όταν ο πρώτος στίχος οµοιοκαταληκτεί µε το δεύτερο, ο τρίτος µε το  
                           τέταρτο κτλ. ( ααββγγ κ.λπ. )   

 
2)  Πλεχτή : όταν ο πρώτος στίχος οµοικαταληχτεί µε τον τρίτο και ο δεύτερος µε τον 
                    τέταρτο ( αβαβ ) 
 
3)  Σταυρωτή : όταν οµοιοκαταληχτεί ο πρώτος στίχος µε τον τέταρτο και ο δεύτερος µε     
                         τον τρίτο ( αββα ) 
 
4)  Ζευγαροπλεχτή : όταν οµοιοκαταληχτεί ο πρώτος στίχος µετο δεύτερο, ο τρίτος µε τον 
                                  πέµπτο και ο τέταρτος µε τον έκτο ( ααβγβγ ) 

 
5)  Ανάµικτη ή Ανακατωτή : όταν οι στίχοι που οµοιοκαταληκτούν δεν είναι βαλµένοι  
                                               συµµετρικά, αλλά όπως θέλει ο ποιητής.                 


